

СОДЕРЖАНИЕ

Том 4, Номер 4, 2022

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

Особенности районирования уездов Южного Средневолжья в середине XVII – начале XVIII в.

Э.Л. Дубман

5

Волжане в борьбе за свободу Болгарии в русско-турецкую войну 1877 – 1878 гг.

Часть 1

Ю.П. Анишаков

16

Конкуренты с юга (туристический рынок Российской империи второй половины XIX в.)

М.И. Роднов

29

Политическая работа по укреплению воинской дисциплины в войсках советского Восточного фронта в 1918 – 1919 гг.: некоторые аспекты проблемы

Г.М. Ипполитов

37

Хозяйственные ведомства во второй половине 1940-х гг.: к типологии «лоббистских групп» в советской плановой системе. Часть 1

А.В. Захарченко

50

Потребительский сектор торговли и бытовое обслуживание населения г. Куйбышева в начале 1980-х гг.

В.А. Повлюченко

60

Армянское население Среднего Поволжья в конце XIX- начале XXI в.

Л.Г. Мкртчян

68

ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ

От большой игры к холодной войне: малые войны на востоке в британской и отечественной военной мысли первой трети XX в.

С.Г. Малкин, А.И. Лёзин

77

Маркус Валленберг – младший: финансист, промышленник, общественный деятель

А.Б. Гехт

82

ИСТОРИЯ МЕЖДУНАРОДНЫХ ОТНОШЕНИЙ И ВНЕШНЕЙ ПОЛИТИКИ

Деятельность ЮНРРА в Польше 1945-1947 гг.: успехи и провалы международной гуманитарной миссии

Ю.В. Запарий, К.В. Бородунина

94

МЕТОДОЛОГИЯ, ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ, ИСТОРИОГРАФИЯ

Некоторые аспекты истории изучения проблемы культурно-просветительной работы в Красной армии в 1920-е гг. – июне 1941 г. в материалах научных конференций и в статьях, опубликованных в начале XXI века

С.А. Трибунский

101

АРХЕОЛОГИЯ И ЭТНОГРАФИЯ

Научный вклад Л.В. Кузнецовой в развитие самарской археологии и музеиного дела

Н.П. Салугина, Д.А. Сташенков

115

Неолитическая посуда с ногтевидными насечками лесостепного Поволжья

А.В. Сомов

120

НАУЧНЫЕ СООБЩЕНИЯ

Самарское губернское жандармское управление в контрреволюционной борьбе 1905-1917 гг.

И.Д. Казаков, А.И. Репинецкий

147

РЕЦЕНЗИИ

Рецензия на: Фрумкин К.Г. Любование ученым сословием: отражение социальной истории советской науки в литературе, искусстве и публичной риторике.

М., СПб.: НЕСТОР-ИСТОРИЯ, 2022. 352 с.

О.Б. Леонтьева

153

CONTENTS

Volume 4, Number 4, 2022

RUSSIAN HISTORY

Features of Zoning the Counties of the Southern Middle Volga in the Mid XVII Beginning of the XVIII Centuries <i>E.L. Dubman</i>	5
Residents of the Volga Region in the Struggle for the Freedom of Bulgaria during the Russian-Turkish War of 1877-1878. Part 1. <i>Yu.P. Anshakov</i>	16
Competitions from the South (Tourist Market of the Russian Empire from the Middle to the End of the 19th Century) <i>M.I. Rodnov</i>	29
Political Work to Establish Military Discipline in the Troops of the Soviet Eastern Front in the 1918-1919: Some Aspects <i>G.M. Ippolitov</i>	37
Economic Establishments in the Late 1940s: Regarding the Typology of «Lobby Groups» in Soviet Planning System. Part 1 <i>A.V. Zakharchenko</i>	50
The Consumer Sector of the Trade and Household Service of the Population of Kuibyshev in the Early 1980s <i>V.A. Povlyuchenko</i>	60
The Armenian Population of the Middle Volga Region at the End of the 19th – the Beginning of the 21st Century <i>L.G. Mkrtchyan</i>	68

WORLD HISTORY

From the Great Game to the Cold War: Small Wars on the East in the British and Russian Military Thought in the First Third of the 20th Century <i>S.G. Malkin, A.I. Lezin</i>	77
Markus Wallenberg JR.: Financial, Manufacture and Public Man <i>A.B. Gekht</i>	82

HISTORY OF INTERNATIONAL RELATIONS AND FOREIGN POLICY

UNRRA Mission in Poland 1945-1947: Successes and Failures of the International Humanitarian Effort <i>Yu.V. Zapariy, K.V. Borodunina</i>	94
--	----

METHODOLOGY, SOURCE STUDIES, HISTORIOGRAPHY

Some Aspects of the History of Studying the Problem of Cultural and Educational Work in the Red Army Since the 1920s to June 1941 in the Materials of Scientific Conferences and Articles by Russian Scholars Published at the Beginning of the 21st Century <i>S.A. Tribunsky</i>	101
--	-----

ARCHAEOLOGY AND ETHNOGRAPHY

Scientific Contribution of Lyudmila Kuznetsova to the Development of Archaeology and Museum Work in Samara <i>N.P. Salugina, D.A. Stashenkov</i>	115
Neolithic Ceramics with Nail-Shaped Notches from the Forest-Steppe Volga Region <i>A.V. Somov</i>	120

SCIENTIFIC REPORTS

Samara Provincial Gendarmerie Department in the Counter- Revolutionary Struggle in 1905-1917 <i>I.D. Kazakov, A.I. Repinetsky</i>	147
---	-----

REVIEWS

Review on: Frumkin, K.G. Admiring the Scientific Estate: Reflection of the Social History of Soviet Science in Literature, Arts and Public Rhetoric. Moscow; S.-Petersburg: Nestor-Istoriia, 2022. 352 p. <i>O.B. Leontieva</i>	153
--	-----